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761 .10, ordenació i promoció comercial . El 92,85 del pressu-
post es va convertir en compromisos de despesa, dels quals 
el 97,41 van ser obligacions reconegudes . Total del pressu-
post, 90,44 .

Programa 762 .10, comerç exterior, amb un 93,20% de 
compromisos de despesa sobre el pressupost i un cent per 
cent d’obligacions reconegudes sobre aquests últims, és a dir, 
un 93,20 del pressupost .

Pense que són números a considerar . A més a més, li reco-
mane que faça un repàs d’execució dels altres anys, amb un 
resultat d’execució molt i molt eficient en aquesta conse-
lleria . I no vaig ara a posar-li exemples, però sols li diré 
que el reconeixement d’obligacions de la secció 11 es va 
situar entre nou i tretze punts per sota de la mitjana de La 
Generalitat en el període 2011-2014 .

Per altra banda, he de dir-li que la crítica utilitzada per vostés 
de l’existència de baixos nivells de pagaments, caldria formu-
lar-la en un altre debat, encara que després crec que tindrem 
temps de poder parlar-ne. I sap vosté que l’infrafinançament 
que patim i que aboca a situacions crítiques de tresoreria, amb 
ajornaments fins als donatius del senyor Montoro via FLA.

A més a més, li he de dir, i vosté ho sap, que cal tenir en 
compte que en 2016 es va produir el canvi en el model de 
tramitació de subvencions, l’aplicació d’eixa Llei 1/2015 que 
vostés van deixar perquè altres aplicaren, perquè tenien clar 
que no anaven a continuar gestionant . I açò suposa la neces-
sària aprovació de bases reguladores de les subvencions de 
manera independent a les convocatòries mateixes . I sap que 
té una tramitació molt complexa. Al 2016, fins a 26 noves 
ordres de base van vore la llum, la qual cosa ha suposat un 
esforç considerable que ha provocat el retard de l’execució 
del pressupost . Retard, única i exclusivament .

I a més, per primera vegada, tenim el pla estratègic de 
subvencions . Document necessari i obligatori d’acord amb la 
llei general de subvencions que, des de l’any 2003 vostés no 
feien i tenien aparcat . I he de dir-li una altra cosa . Imagine tot 
eixe treball si ha donat fruit, perquè en estos moments s’han 
publicat o signat de la secció 11 de conselleria del 2017 els 
65% de convocatòries, de l’Ivace el 50% . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Senyor conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

 . . .i del Servef el 83% . Per tant, crec que el treball que estem 
fent és un treball rigorós, seriós i està arribant als sectors 
productius, que és pel que estem treballant . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Anem a continuar amb la pregunta 769 que formularà la 
diputada Noelia Hernández del Grup Parlamentari Socialista 
també al conseller d’economia sostenible . El micro, no? Ara 
li’l llevaré jo, però . . .

Señora Hernández, cuando quiera .

La senyora Hernández Sánchez:

Muchas gracias, señora presidenta .

Buenas tardes, señor conseller .

A principios del año pasado se aprobó en este parlamento 
una iniciativa de nuestro grupo para crear la ley de áreas que 
impulse y regule las áreas empresariales de la Comunidad 
Valenciana . Entre las medidas que se incluían estaba la crea-
ción de una herramienta que sirviera para localizar, identifi-
car y censar el suelo industrial disponible en nuestro terri-
torio . ¿Por qué? Pues, como ya hablamos en el último pleno, 
para una empresa que quiera realizar inversión productiva la 
ubicación va a ser clave a la hora de tomar la decisión final.

La burbuja inmobiliaria que llevó a un crecimiento insosteni-
ble en la construcción residencial también tuvo los mismos 
efectos en la construcción de equipamiento industrial . Como 
consecuencia, tenemos polígonos y zonas industriales vacías, 
algunas áreas que parecen lugares fantasmas, algunas ni 
siquiera terminadas e inversiones que no han tenido absolu-
tamente ningún retorno . Sin que hubiera ninguna preocupa-
ción por parte del anterior gobierno ni ninguna medida que 
intentara solventar este problema .

Durante mucho tiempo hemos olvidado que los polígonos 
son un barrio más de los municipios que, aunque contribu-
yentes netos, porque contribuyen de manera directa a los 
impuestos de los ayuntamientos y de las autonomías y del 
estado, necesitan inversión pero también necesitan atención, 
puesto que son claves para atraer riqueza y empleo a las dife-
rentes localidades .

Algo increíble en su momento cuando preparamos esta 
iniciativa es que no se supiera cuantos polígonos había en 
Comunidad Valenciana en ese momento, en qué situación 
estaban, ni siquiera que hubiera habido una estrategia indus-
trial de comercialización y atracción de inversiones ofertando 
el suelo disponible que había en la Comunidad Valenciana, no 
sólo el público sino también el privado . Nunca se ha hecho una 
estrategia industrial que contemple y valore lo que supone el 
suelo industrial de calidad para las empresas inversoras .

Es más, en la era de internet, podríamos tener una herra-
mienta que sirviera para aglutinar toda la oferta y las condi-
ciones de estas para las empresas que estuvieran intere-
sadas, facilitando la colocación del suelo que ya existe sin 
necesidad de construir y construir y siendo más eficaz con los 
recursos que ya tenemos y están disponibles .

Muchas veces se impulsa la creación o la construcción de 
nuevos parques con la excusa de que no hay suelo disponible 
cuando quizá tengamos oferta en esa comarca en una zona 
cercana, pero ni siquiera lo sepamos . No sepamos que existe 
ese suelo a disposición de las empresas interesadas . Con 
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una estrategia que case al final oferta y demanda, podemos 
atraer y facilitar la vida de las empresas que quieran perma-
necer en nuestra comunidad .

Además de esta forma se consigue implicar a los ayuntamien-
tos para participar en una competencia sana con el resto 
de localizaciones dentro del nuestra autonomía, pudiendo 
incentivar las mejoras y la conservación de los espacios para 
el desarrollo de la actividad económica .

Hace unos meses su conselleria hizo la presentación de esta 
nueva herramienta denominada Mapa de Suelo Industrial 
que viene a recoger, a satisfacer todas estas necesidades que 
no estaban cubiertas hasta ahora en la estrategia de política 
industrial de la comunidad y que poco a poco está incluyendo 
todos los equipamientos de nuestra comunidad . Por eso 
quisiera que me contara o que nos contara a este respecto 
cómo ha sido concebida, cuál va a ser su funcionamiento y el 
objetivo de la herramienta del Mapa de Suelo Industrial .

Muchas gracias .

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señora Hernández .

Senyor conseller, quan vullga .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Senyora presidenta .

Senyora diputada .

Primer confirmar que tot el tema en l’àmbit industrial estava 
deixat de la mà de Déu –és de veres– i sense una planifica-
ció clara de cap on volíem anar en l’àmbit (tus) –perdó– de la 
indústria, no? I per això hem hagut de començar, nosaltres, a 
treballar en un pla estratègic de la indústria del nostre terri-
tori i acompanyar-lo de diferents instruments . Estem treba-
llant la llei d’àrees industrials . Si tot va bé prompte vorà la 
llum o arribarà a la cambra el Punt d’atracció d’inversions . 
Estem treballant en el tema de la seguretat industrial que és 
importantíssim per a nosaltres . Tenim un pla ja damunt de la 
taula que estem treballant en el mateix empresariat .

I una altra eina que per a nosaltres és important i, a més a 
més, jugant des de la transparència i no des de l’opacitat com 
s’ha vingut jugant els darrers anys, el que tot el món sàpia 
que té esta ferramenta doncs va a donar moltíssimes possibi-
litats de dinamitzar la nostra economia .

Per tant, aquesta ferramenta a través (inintel·ligible)  . . . de 
cerca es pot seleccionar o es poden seleccionar les àrees 
industrials determinades en funció de la seua grandària, 
serveis i localització . A més, he de dir que és una ferramenta 
que mitjançant un visor s’obté tota la informació relativa a 
cadascun dels polígons industrials que se seleccione, així com 
la seua localització exacta i la distància a les principals infra-
estructures de comunicació i transport .

He de recordar-li que l’últim cens de polígons industrials 
al nostre territori es va realitzar al 2006 . Des de llavors no 
s’havia fet cap actualització . A més, en aquest cens s’incloïa 
tant el sòl desenvolupat com el que estava únicament plane-
jat, generant així una distorsió respecte a la realitat del sòl 
executat . Per tant, amb el Mapa de Sòl Industrial es pretén 
actualitzar el cens de polígons al País Valencià i posar-ho a la 
disposició de tota la societat mitjançant una eina accessible i 
molt senzilla d’utilitzar .

El procediment és el següent: una vegada rebuda la fitxa 
emplenada pels diferents ajuntaments o associacions empre-
sarials de polígons industrials privats, s’accedeix a l’editor del 
visor per introduir les citades dades . A hores d’ara la gestió 
de la plataforma web la realitza personal de l’Ivace, parcs 
empresarials, i l’actualització de les dades és cada dia a les 
20 hores . Puc dir-li que des de la posada en marxa d’aquesta 
plataforma les visites han sigut en el mes de març 711 i en 
abril 473 .

I respecte a la seua incidència, vosté ja ho ha nomenat . Volem 
que es convertisca en una eina estratègica per al desenvo-
lupament de la política de sòl industrial al nostre territori a 
través d’una visualització completa del sòl industrial executat 
en el mateix . Per què? Perquè el Consell puga prendre decisi-
ons estratègiques en matèria de desenvolupament de nou sòl 
industrial, planejar millores d’infraestructures per a afavorir 
els polígons industrials aïllats, dissenyar programes d’ajudes 
per a zones amb necessitat de creixement industrial o redis-
tribuir els recursos per a ajudar a la consolidació de zones 
estratègiques en funció de la proximitat a infraestructures de 
comunicació .

Volem ajudar a la promoció de sòl industrial disponible en tot 
el nostre territori . Aquesta és una eina oberta que permet 
a qualsevol interessat o interessada instal·lar-se al nostre 
territori, localitzar el sòl industrial que per a infraestructu-
res, serveis o localització millor s’ajuste a les seues necessi-
tats i li pot guiar en la implantació del seu nou projecte . És 
important tenir en compte que està inclòs tot el sòl industrial 
desenvolupat, tant privat com a públic . És a dir, s’intenta que 
no es perda cap oportunitat per al desenvolupament de nous 
projectes per falta d’informació .

I en tercer –i no vaig a repetir-me– el que vosté ha dit . Volem 
estar al costat dels ajuntaments, volem implicar als ajun-
taments i volem que els ajuntaments vegen esta eina com 
una possibilitat també d’enriquir el seu territori i dinamitzar 
l’economia també en l’àmbit bàsicament local .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyor conseller .

Passem ara a la següent pregunta, penúltima, 704 que 
formula el diputat Josep Francesc Almeria, del Grup 
Parlamentari Podemos-Podem . Ací diu formulada pel . . . diu, 
formulada per Josep Francesc Almeria . Però presentada 
per estos . . . (Veus) Pregunta que formularà el diputat Josep 
Francesc Almeria i Josep Antoni Montiel al conseller d’eco-
nomia . Tinc un aclariment que diu que serà formulada pel 
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senyor Almeria . Però bé . . . Si la . . . La formularà algú dels dos, 
supose . O n’hi ha alguna errada? Passem a la següent . (Veus) 
Està retirada? Doncs, serà una errada del guió . Molt bé . (Se 
sent al conseller d’Economia Sostenible, Sectors Productius, 
Comerç i Treball que diu: «Jo la tenia, jo la tenia.»)

Passarem doncs . . . Serà una errada, a la millor, en transcriure-
ho al guió, però no estava . . . Val . L’última aleshores seria 842 
que formula el diputat Antonio Estañ, del Grup Parlamentari 
Podemos-Podem, al conseller d’economia .

Senyor Estañ, si és tan amable de . . . Molt bé . Quan vullga pot 
començar .

El senyor Estañ García:

Moltes gràcies, presidenta .

Bona vesprada, conseller .

Los cursos de formación profesional para el empleo, según su 
definición oficial, están destinados a personas en situación de 
desempleo con el objetivo de adquirir o perfeccionar su nivel 
de conocimientos, con el fin de facilitar su inserción en el 
mercado laboral y contribuir a la promoción del autoempleo . 
Y son una parte fundamental de la actividad del Servef en las 
competencias de empleo que tiene La Generalitat .

Uno de los principales problemas de estos cursos es justa-
mente su propia función, es decir, si la cumplen . Si estos cursos 
se desarrollan en una estrategia amplia para que verdadera-
mente sirvan a las personas que se encuentran en esta situa-
ción personal tan increíblemente delicada, siendo que en 
muchos casos se constituyen y se piensan como algo que tiene 
sentido en sí mismo . Es decir, como una especie de pasatiempo 
y no como una forma de verdaderamente poner freno al paro 
estructural y al drama que resulta y que tenemos en nuestra 
sociedad española y aquí en la Comunitat Valenciana .

Si esto no fuera suficiente, si la función de estos cursos destina-
dos a solucionar esta situación de emergencia social no fuera 
suficiente, estos cursos lamentablemente han sido protagonis-
tas de diversos casos de corrupción de forma prácticamente 
estructural en toda España, ocasionando diversas investigacio-
nes, así como comisiones de investigación en diversos parla-
mentos, habiendo sido protagonizados por distintas empresas, 
por distintas fuerzas políticas, todo a costa de dinero público 
que no repercute en mejorar la vida de los desempleados y 
desempleadas, sino que va a los bolsillos de unos cuantos .

La práctica irregular sobre la que hoy queremos poner el 
foco es la que implica a los formadores que son contratados 
para impartir estos cursos . Y que, como vienen denunciando 
algunos de ellos y se hizo eco Comisiones Obreras el verano 
pasado, consiste en plantear formalmente una cuantía desti-
nada a su salario, siendo luego otra la que verdaderamente se 
entrega . Es decir, se plantean formalmente –digamos– 50, se 
negocian 20 y el 30 restante va a parar a la empresa .

Estas condiciones irregulares pues, absolutamente al margen 
de la legalidad, el problema es que se dan en muchos casos 
por conocidas . Es decir, los formadores deben aceptarlas so 
pena de no volver a ser contratados, siendo así cómplices de 

este modelo que, incluso, ha sido a veces reconocido por las 
empresas que se encargan de impartir estos cursos, ya que 
dicen que si no, no obtendrían beneficios.

La pregunta, por tanto, es, ¿qué medidas se han tomado para 
que estos cursos dejen de presentar estas prácticas irregula-
res? ¿Cómo podemos, legalmente, evitarlo para que cumplan su 
verdadera función en lugar de servir para que algunos se sigan 
llenando los bolsillos? ¿Cómo protegemos la figura del formador 
para que no tenga que elegir entre o no trabajar o ser cómplice?

En suma, ¿qué mecanismos se están poniendo en marcha 
desde su conselleria para que verdaderamente el dinero 
público sirva para solucionar la emergencia social de los 
valencianos y valencianas? Y, ¿cómo evitamos que, además, 
en los alumnos que se someten, que quieren estar en estos 
cursos, pues además de ser desempleados pues sean, en 
muchos casos, también estafados?

Muchas gracias . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gracias, señor Estañ .

Conseller .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, presidenta .

Gràcies, senyor diputat .

Senyories .

Vosté molt bé ho ha dit . Vull dir, l’objectiu de formar és per 
a inserir laboralment a les persones i estem en això . I a més 
adaptant-se contínuament . No poden ser cursos estàndard 
que després no tinguen eixa repercussió per la qual estem 
treballant . I a més a més respecte a la seua pregunta he de 
dir-li que estem en alerta, estem en alerta . I vaig a dir-li com 
estem funcionant al respecte de controlar tota la situació .

Dir-li que quan tenim coneixement de denúncies realitzades 
pel personal docent actuem de dues formes en funció de la 
fase en què es trobe l’expedient subvencionable .

En el cas que es detecten les irregularitats en la fase de 
desenvolupament del curs, el curs se suspén, la seua execu-
ció, i prèvia instrucció del procediment es dicta la correspo-
nent resolució de la mateixa suspensió .

Si es detecta en la fase de justificació i liquidació de la 
subvenció de les conductes plantejades es procedeix a dictar 
la corresponent resolució de pèrdua del dret al cobrament de 
la part de la subvenció incorrectament justificada.

Amb posterioritat a aquesta fase, si reben escrits en els quals 
es posen de manifest conductes que pogueren ser constituti-
ves de delicte es canalitza la informació i es presta col·laboració 


